



Title: What if Africa Became the Next Frontier of Responsible Investment?

Subtitle: How the Vision of BlackRock's CEO Can Align with African Ambitions to Transform the Continent

4IP Group Background Paper No.2¹

8th of April 2025

¹ This paper is written in response to a Jeune Afrique article by [Mathieu Galtier](#) entitled **Le PDG de BlackRock veut révolutionner l'investissement, l'Afrique pourrait-elle en profiter ?**
Published 3rd April 2025. [Le PDG de BlackRock veut révolutionner l'investissement, l'Afrique pourrait-elle en profiter ? - Jeune Afrique](#)



Introduction

Larry Fink, CEO of BlackRock—the world’s largest asset manager—has for several years called for **a reinvention of capitalism**: one that is more responsible, more sustainable, and more focused on the long term. This shift, often described as **an “investment revolution,”**² could represent a historic opportunity for the African continent, provided that African public and private actors know how to seize the moment.

A Transformed Vision of Capitalism

Larry Fink advocates for **capitalism that takes into account environmental, social, and governance (ESG) issues**. He encourages companies to **think beyond short-term profits** and to play an active role in society. This approach is further bolstered by a growing interest in **breakthrough technologies**—such as blockchain and artificial intelligence—used in the service of more inclusive finance.

Why Africa is Well Positioned

Clear and Urgent Needs:

Africa must **mobilize billions to address its social and climate challenges**. Sectors aligned with the SDGs—such as water, renewable energy, agriculture, health, and education—represent a wealth of opportunities for impact investors.

A Hotbed of Innovation:

With its young population, entrepreneurial culture, and unique constraints, Africa is fertile ground for frugal technological innovation.

Awakening of African Elites:

Public institutions, the diaspora, and the private sector are increasingly mobilizing to build an ecosystem conducive to impact investment.

² See **The Impact Revolution with Sir Ronald Cohen**
[The Impact Revolution with Sir Ronald Cohen | Impact Entrepreneur](#)



Barriers to Overcome

- The lack of well-structured projects ready to absorb institutional capital.
- Real or perceived risks (political instability, currency fluctuations, legal uncertainty).
- The absence of compelling narratives showcasing African successes in responsible investing.

What Needs to Be Done

- Create **platforms of ESG-certified projects** that are ready for international investors.³
- **Connect** African impact funds with global asset managers.⁴
- Mobilize **economic diplomacy** to position Africa as a key player in reinvented capitalism.⁵

Conclusion:

The investment revolution promoted by Larry Fink is not a phenomenon to watch from afar. Africa can **actively participate and benefit from it**—if it chooses finance that is aligned with its realities. The time has come for African leaders to shift the continent's role **from that of a recipient of aid to a major actor in sustainable global investment**.

³ One example of this is the UNDP's SDG Investor Platform: [Home | Private Finance for the SDGs | Private Finance for the SDGs](#) another example is UNIDO's Invest-in-ACP platform [La Promotion De L'Investissement Portail](#)

⁴ The IA 50 Emerging Impact Manager list spotlights newer fund managers to watch that may demonstrate future potential to create meaningful impact. [ImpactAssets 50](#)

⁵ An example of this was today's the Invest in the Democratic Republic of Congo Delegation led by the Prime Minister of DRC today at the at AIM Congress 2025 [AIM Congress | 2025](#)



Titre : Et si l'Afrique devenait la prochaine frontière de l'investissement responsable ?

Sous-titre : Comment la vision du PDG de BlackRock peut s'aligner avec les ambitions africaines pour transformer le continent

Introduction Larry Fink, PDG de BlackRock, le plus grand gestionnaire d'actifs au monde, appelle depuis plusieurs années à une réinvention du capitalisme : plus responsable, plus durable, plus tourné vers le long terme. Ce virage, souvent appelé « révolution de l'investissement », pourrait représenter une opportunité historique pour le continent africain, à condition que les acteurs publics et privés africains sachent saisir le moment.

Une vision du capitalisme transformée Larry Fink plaide pour un capitalisme qui tient compte des enjeux environnementaux, sociaux et de gouvernance (ESG). Il pousse les entreprises à penser au-delà des profits à court terme et les incite à jouer un rôle actif dans la société. Cette approche est complétée par un intérêt croissant pour les technologies de rupture, comme la blockchain et l'intelligence artificielle, au service d'une finance plus inclusive.

Pourquoi l'Afrique est bien placée

1. **Des besoins clairs et urgents** : L'Afrique doit mobiliser des milliards pour répondre à ses défis sociaux et climatiques. Les secteurs alignés avec les ODD (eau, énergie renouvelable, agriculture, santé, éducation) représentent un gisement d'opportunités pour les investisseurs à impact.
2. **Un gisement d'innovation** : Avec sa jeunesse, sa culture entrepreneuriale et ses contraintes uniques, l'Afrique est un terreau pour l'innovation technologique frugale.
3. **Une prise de conscience des élites africaines** : Les institutions publiques, la diaspora et le secteur privé se mobilisent de plus en plus pour construire un écosystème favorable aux investissements à impact.



Les freins à surmonter

- Le manque de projets bien structurés prêts à accueillir du capital institutionnel.
- Les risques réels ou perçus (instabilité politique, change, sécurité juridique).
- L'absence de récits convaincants sur les réussites africaines dans l'investissement responsable.

Que faut-il faire ?

- Créer des plateformes de projets ESG labellisés et présentables aux investisseurs internationaux.
- Mettre en réseau les fonds d'impact africains avec les grands asset managers mondiaux.
- Mobiliser la diplomatie économique pour positionner l'Afrique comme un acteur-clé du capitalisme réinventé.

Conclusion : La révolution de l'investissement prônée par Larry Fink n'est pas un phénomène à observer de loin. L'Afrique peut y participer activement et en tirer bénéfice, si elle fait le pari d'une finance alignée avec ses réalités. Le moment est venu pour les leaders africains de faire du continent non plus un récipient d'aide, mais un acteur majeur de l'investissement mondial durable.